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1. Ministeritapaaminen 5.12.2023 
 
a. Ministeri Multala on vahvistanut mainitun tapaamisen, johon osallistuvat 

kulttuuriperintöorganisaatioiden johtajat eli 6.10.2023 päivätyn ministeriölle osoitetun kirjeen 
allekirjoittajat. Päätettiin, että tapaamisessa KAM-ryhmään edustaa ja juridisen kärjen esille tuo 
Jonas. 
 
KAM-ryhmäläisten syytä varmistaa ominen organisaatioidensa johtajien osallistuminen sekä 
tarvittaessa ohjeistaa heitä tapaamisessa käsiteltävistä asioista. 

 
b. Pääviesti on se, että kulttuuriperintöorganisaatioilla oikeus osallistua siihen DSM-direktiivin 

mukaiseen vuoropuheluun, jolla varmistetaan kaupallisesta jakelusta poistuneiden teosten 
lisensointimekanismien asianmukaisuus sekä oikeusvarmuus yhteishallinnointiorganisaatioiden 
edustavuudessa. 
 
Lisäksi kulttuuriperintöorganisaatiot korostavat, että niitä tulee kuulla ennakolta, kun 
tulevaisuudessa valmistellaan muutoksia tekijänoikeuslakiin. 

 
c. Viestintäkärkiä: 

 
– Kulttuuriperinnön avaaminen yhteiseen yleishyödylliseen tarkoitukseen lisää sen saatavuutta 

ja saavutettavuutta nauttien laajaa yhteiskunnallista legitimiteettiä. 
– Kulttuuriperinnön digitointi ja avaaminen on myös ministeriön ja 

kulttuuriperintöorganisaatioiden yhteinen strateginen intressi. Tekijänoikeuslain uudet 
säännökset koskien kaupallisesta jakelusta poistuneiden teosten käyttöä avaa tähän 
mahdollisuuksia. 

– Museoliitolla on asiassa konkreettinen intressi: tekijänoikeuden ja 
sopimuslisenssijärjestelmän laajentava tulkinta voi vaikeuttaa museoiden lakisääteisten 
tehtävien toteuttamista ja aiheuttaa museokentälle huomattavia kustannuksia. 

– KAVI on käyttämiensä oikeuksien omistaja eikä tarvitse yhteishallintojärjestöjen palveluja 
mainittujen oikeuksien lainmukaiseen käyttämiseen. Elonetissä on avattu sisältöjä laajalti. 
Mahdollinen yhteishallintojärjestöjen edustavuuden laajentaminen saattaisi johtaa koko 
Elonet-palvelun alasajoon.  

– Pääsääntö on, että sopimus sitoo sen osapuolia – kaksi ei voi sopia kolmannelle kuuluvan 
oikeuden käyttämisestä. Sopimuslisenssijärjestelmään liittyy kuitenkin samanlaisia piirteitä 
kuin yleissitoviin työehtosopimuksiin, joissa sopimusvaikutus ulotetaan myös sivullisiin. 
Tämänkaltaiselle järjestelylle on löydettävissä vaihdannan tehokkuuteen ja työntekijän 
suojaan liittyviä perusteita. Lähtökohta kuitenkin on, että puuttuminen sopimusvapauteen on 
toteutettava tarkkarajaisesti, kaventavasti tulkiten ja sille on voitava osoittaa selvästi 
artikuloidut perusteet. 

– Generatiivinen tekoäly on yksi aikamme keskeisimmistä ja lupaavimmista teknologisen 
kehityksen rintamista. Pienten kielten ja kulttuurien säilymisen kannalta on oleellista, että 
koneoppivien järjestelmien käytettävissä on muutakin kuin englanninkielistä dataa. Suomen 
tulee proaktiivisesti edistää suomen ja ruotsinkielisen aineiston saatavuutta tietoverkossa. 
 
 



2. Muu tekijänoikeuteen liittyvä vaikuttamistyö 
 
a. Tapaaminen OKM:n virkemiehistön ja tekijänoikeusjärjestöjen edustajien kanssa järjestetään 

14.12.2023. Kutsuttuja ovat kaikki KAM-ryhmäläiset – ja kaikkien on myös syytä perehtyä 
ennakolta järjestöjen hakemuksiin. 
 
Edustavuutta arvioitaessa on otettava huomioon kilpailuoikeudellinen näkökulma. Erilaisilla 
teostyypeillä on erilaiset relevantit markkinat. Vanhat järjestöt, kuten esim.Teosto, perustettu 
taiteenaloille, joilla on aidot edellytykset oikeuksien kaupalliselle vaihdannalle. 
 
Todettiin että tekijäoikeus ei ole sosiaalipolitiikkaa. Vaikka taitelijan rahantarve on kiistaton, se 
ei ole peruste tekijäoikeuden alan taikka tekijänoikeudellisten monopolien laajentamiselle. 
 
Kulttuuriperinnön digitalisaatio on erityinen haaste Ahvenanmaalle. Verorajasta johtuen 
palveluista joudutaan maksamaan ALV:a. Esim. Kansalliskirjaston vapaakappalekäytäntö johtaa 
monimutkaiseen byrokratiaan. 
 
Viestintäkärkiä: 

 
– KAM ryhmä suhtautuu korostetun kriittisesti tekijänoikeusjärjestöjen edustavuuteen 

sellaisten teosten osalta, jotka: 
a) eivät ole koskaan olleet kaupallisessa jakelussa; tai 
b) on luotu ennen edustavuusväitteen esittäneen järjestön perustamista. 

– Perusteita ei myöskään ole tekijänoikeusjärjestöjen edustavuudelle koskien esim. 
pienpainatteita tai amatöörivalokuvia. 

– Todettiin, että TekijäL:n 16 d §:n mukaisen lisensoinnin käyttöala jää väistämättä kapeaksi. 
Säännös koskee uudempaa aineistoa, jolloin käyttöoikeuksista voidaan sopia suoraan 
oikeudenhaltijoiden kanssa. 

– Tekijöiden oikeussuoja on varmistettu rekisteröintivelvoitteella. 
 

b. KAM-sektorin, OKM:n ja IPR University Centerin yhteinen koulutustilaisuus järjestetään 
18.12.2023. Puhujina ovat mm. Soile Manninen, Jonas Lång ja Roni Roihankorpi. 
Koordinoivatkoon tulokulmansa siten, etteivät se ole ristiriidassa KAM-ryhmän 
soveltamisohjeen kanssa. 
 

c. Todettiin painokkaasti, että tekijänoikeusasioiden neuvottelukunta ei ole mielekäs foorumi 
edustavuusasioiden käsittelyyn. Kyseessä on enemmänkin ministeriön oma infokanava. 
 
 

3. Tietosuojaryhmä 
 
Tietosuojaryhmä kokoontuu seuraavan kerran 15.12.2023. VMT:n ryhmälle osoittama jäsenhakemus 
hyväksyttiin juhlallisin menoin. 
 
 

4. Taidekokoelmat verkkoon 
 
VMT raportoi taidekokoelmat verkkoon -sopimuksen tilanteesta. 
 
 

5. Seuraava kokous 
 
Seuraava kokous pidetään tiistaina 16.1.2024, klo 15.00 Suomen museoliiton tiloissa 
Mummotunnelissa (Pohjoisesplanadi 35 A a). VMT lähettää kutsun. 


